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Elfogadták az orvosi kamara javaslatait 

Mikola a kórháztörvényről 

„A szegedi egészségügy privatizációja csak a tör-
vény megszületése után kezdődhet" - mondta Mi-
kola István egészségügyi miniszter. (Fotó: Miskolczi 
Róbert) 

tétel , a működ te t é s i j ogo t ál lomány védelmét biztosí-
taglaló javaslat, az ingatlan- tó bekezdés. A követe lmé-

Kimaradhat a megye a konzervgyár megvásárlásából 

Zöldség, gyümölcs, ipari 
MSZP: csak Szeged kockáztat 

A szocialista frakció nem ért egyet azzal, 
hogy az önkormányzat 300 millió forinttal 
járuljon hozzá a Szegedi Konzervgyár új-
raindításához - hangzott el az MSZP teg-
napi sajtótájékoztatóján. Kozma József 
frakcióvezető-helyettes szerint túl nagy 
kockázatot vállal a város, amikor 20 mil-
liós törzstőkével olyan részvénytársaságot 
akar létrehozni a konzervgyár üzemelteté-

sére a Micromeat Kft.-vel, amely mind-
össze hat főt foglalkoztat, és nincsenek 
szakmai tapasztalatai. Kozma szerint egye-
dül az önkormányzat fektet be nagyobb 
összeget, ám tőkeerős, szakmai befektető hí-
ján ez a pénz veszélybe kerülhet, míg az rt. 
másik alapítója mindössze a törzstőke fe-
lét - azaz tízmillió forintot - kockáztat. 

K. B. 

Uvegsügér 
és a vázaember 

„Az embert bizony úgy zavarták ki 
az édeni kertből, de az állatok önként 
jöttek utánunk, hát igazán megérdem-
lik, hogy - a szó legnemesebb értelmé-
ben - emberi módon is bánjunk ve-
lük", írta Fekete István. Világszerte 
ma tartják az állatok világnapját, és 
megállapítható: az ember, amúgy ál-

talában, tényleg nem nagyon tesz különbséget ember 
és állat között, ami a bánásmódot illeti. De ez nem az 
az eset, amire Fekete István gondolt - hanem a for-
dítottja. 

A régi kínaiak, akik kitenyészették a torz formájú, 
egész életében légzési nehézségekkel küzdő palotapin-
csit, a krónikák szerint némely rabszolgagyerekeket 
padlóvázába raktak, és ahogy a gyerek nőtt, teste 
kénytelen volt a váza formáját fölvenni. A vázából csak 
akkor szabadult, amikor már befejezte a növekedést, 
így a mandarinok pompás termeinek hangulatát nem 
padlóvázák, hanem padlóváza alakú emberek fokoz-
ták. Ez nem sokban különbözik a mai csirkegyárak 
eljárásaitól, ahol a szűk ketrecekben a tyúkok csak en-
ni és tojni képesek, megfordulni már nem, és a nagy-
üzemi sertéstartástól sem különül szembeszökően el. 
Az ember minden további nélkül képes emberek és más 
élőlények millióit megnyomorítani. Az eredetileg szín-
telen üvegsügérek, e pár centis, trópusi halak bőre alá, 
illetve izomzatába elmés egyének erre a célra kikísér-
letezett világító-színes festéket juttatnak; a diszkósí-
tott halak - idehaza is kaphatók - a hírek szerint el-
sősorban nagy nyugati szórakozóhelyek fényét eme-
lik azon néhány hétig, amit az eljárás után kibírnak. 
A harmadik évezred diszkóiba nem csak stroboszkóp 
szükséges, de kínlódó üvegsügér is. A mérhetetlen 
szabadságban élő amerikaiak, akiknek már az is tűr-
hetetlen kényelmetlenséget okoz, hogy ha fél órával 
tovább kell várakozniuk a reptéren, gondolhatnának 
ilyesmikre; e fölszólítás természetesen demagógia. 

Szólhatnánk még a pillanatnyi szülői engedékeny-
ségből megvásárolt húsvéti nyuszik tömeges kínha-
láláról, a kukákba került aranyhörcsögökről, az 
ilyenkor, ősz táján autóból kirakott kutyákról-macs-
kákról, a nyugatra csempészett, 99,9 százalékban rö-
vid időn belül elpusztuló egzotikus állatokról (nem 
mindegyiküknek van olyan szerencséje, hogy a csem-
pészek lelepleződésével jó kezekbe kerüljön, mint a 
Szegedi Vadasparkban otthonra lelt arapapagájok 
és görög teknősök), és így tovább. Az emberek pon-
tosan úgy bánnak az állatokkal, mint más emberek-
kel, akiktől hasznot remélhetnek vagy nem remélhet-
nek hasznot. Az állatok világnapja lehetne akár az em-
berek világnapja is. 

Ajándék 
a szemklinikának 

4 7 - e s bővítés 

Papíron jól 
haladnak 

Tudósitónktól 
Még nem a 47-es főút 

újabb sávjainak helyét bon-
tották fel, de jó űton halad az 
út szélesítésének bürokratikus 
folyamata. Az építkezés kivi-
telezésére kiírt pályázatra öt 
cég nyújtotta be elképzelése-
it. Rigó Mihály, a Csongrád 
Megyei Állami Közútkezelő 
Kht. főmérnöke lapunknak el-
mondta: a bíráló- bizottság 
véleménye szerint mindegyik 
pályázat megfelel az alaki kö-
vete lményeknek, így egy-
másfél hét alatt győztest hir-
dethetnek. A végső döntést 
azonban az illetékes miniszté-
rium hozza meg. S csak ezt 
követően indulhat el a 47-es 
főút bővítése. 

Közönségdíj 
Munkatársunktól 

Tóth Pál rendező A szent-
jánosbogarak nemi élete című 
háromdimenziós technikával 
készült animációs f i lmje a 
szeptember 30-án befejező-
dött olaszországi Ex Novo 
Matita-filmfeszti válón elnyer-
te a közönség díját. A Balázs 
Béla-díjas szegedi alkotómű-
vész önálló estjét ma 19 órá-
tól rendezik meg a szegedi 
Grand Café moziban, ahol le-
vetítik mind a négy nemzetkö-
zi sikert aratott számítógépes 
rajzfilmjét, majd beszélgetés 
következik a rendezővel. 

(Folytatás az 1. oldalról.) 
' A továbbiakról már csak az 

ú j ságból ér tesül t . Arról is, 
hogy augusztus 22-én a Sze-
ged város vezette konzorcium 
- a szövetkezettel együtt -
megnyer te a pályázatot , az 
MFB-től ugyanis nem kapott 
értesítést. Frank József tudo-
mása szerint a konzorcium 
meg sem alakult , nem érti, 
hogy hirdethették ki győztes-
nek. Azt is sérelmezi, hogy az 
adásvételi szerződés aláírásá-
ra csak most létrehozandó rt.-
ben a szövetkezet neve nem 
szerepel. „A megyei tiltakozik 
a szövetkezet kijátszása és a 
régiós érdekek cserbenhagyá-
sa miatt - mondta Frank Jó-
zsef - , mi ugyanis nem ingat-
lanhasznosí tásban és húsü-
zemben, hanem a teljes terület 
konzervgyárként való működ-

ígéretek szerepelnek a 
szociális törvénytervezet-
ben, de a megvalósítá-
suknak nincs meg az 
anyagi fedezete. Ha pe-
dig hiányzik az alap, ak-
kor légvár az egész -
mondta Béki Gabriel la, 
az SZDSZ országos taná-
csának elnöke szerdán, 
szentesi tájékoztatóján. 

Szavakból nem lehet szo-
ciális hálót szőni. A Szabad 
Demokraták Szövetsége nem 
ért egyet az 1993-ban elfo-
gadott, és azóta többször tol-
dozott-foldozott törvény mó-
dosításával. Béki Gabriella, a 
Szabad Demokraták Szövet-
sége (SZDSZ) országos ta-
nácsának e lnöke azt is el-
mondta szentesi tájékoztató-
ján: a jogszabály tervezete 
ígéreteket tartalmaz, amelyek 
megvalósításának nincs meg 
az anyagi fedezete. Hozzá-
tette: „Ha nincs meg az alap, 
légvár az egész." A szabad 

Mikola István egészség-
ügyi miniszter a napokban 
avatta föl Mórahalom ű j já -
róbeteg-szakrendelő intéze-
tét. A minisztert az ünnepség 
előtt a készü lő kórház tör -
vényről és a szegedi egész-
ségügyi privatizációról kér-
deztük. 

- Miniszter úr, válto-
zott-e a „kórháztör-
vény" azóta, hogy a 
Magyar Orvosi Kama-
ra, javaslatainak figyel-
men kívül hagyása mi-
att, a tervezet visszavo-
nását kérte a kormány-

főtől? 
- A kamara első válasza 

valóban az elutasí tás volt, 
á m a t ö r v é n y j a v a s l a t 
v isszavonására nem került 
sor. A helyzet azóta a lap-
v e t ő e n m e g v á l t o z o t t : az 
orvosi kamara mintegy tu-
catnyi javaslatát átemeltük 
a t e r v e z e t s z ö v e g é b e . A z 
egészségügyi in tézmények 
privat izációjáról szóló tör-
vényjavaslat nagy támoga-
tottságnak örvend, hiszen a 
k o r m á n y u t á n e l f o g a d t a 
v a l a m e n n y i e g é s z s é g ü g y i 
szakszervezet , s mellé áll-
tak a betegképviseletek is. 

- Említene néhányat a 
kamara törvénybe épí-
tett javaslatai közül? 
- Bekerült a felelősség-

b i z t o s í t á s i d í j a k r ó l s z ó l ó 

tetésében gondolkodtunk. A 
pénzügyi hát tér pedig szá-
munkra is adott volt, az FVM 
támogatásával." 

Apáti Sándor, megyei ön-
k o r m á n y z a t i képv i se lő , a 
Csongrád Megyei Első Élel-
miszer Feldolgozó és Értéke-
sítő Szövetkezet elnöke sze-
rint Szeged gazdasági alpol-

demokrata politikus értelmet-
lennek tartja a szociális tör-
vény módosítását, mert a ha-
tályba léptetését 2003-ra vagy 
az európai uniós csatlakozást 
követően javasolják az elő-
terjesztés készítői. Az önkor-
mányzatok több mint kilenc-
ven százaléka egyébként sem 
tud eleget tenni a tervezetben 

gármesterével, Tímár László-
val korábban arról tárgyalt, 
mekkora tulajdonhányaddal 
vegyenek részt a konzorcium-
ban. Apátiék 50 százalékot 
szerettek volna kapni, ám a 
város ajánlata 10 százalékról 
szólt. Legvégül azonban még 
a 10 s záza l ékbó l sem lett 
semmi. Gyöngyösi György 

megfogalmazot t elvárások-
nak. Nem is szólva az ű j 
feladatokról. A pszichiátriai 
otthonok fenntartására példá-
ul nem biztos, hogy vállal-
koznak majd a települések, 
mert a törvénytervezet az ön-
kormányzatokra bízza, mi-
lyen szociál is in tézményt 
akarnak működtetni. 

vegyész, a szövetkezet egyik 
tagja szerint a konzervgyár-
ban nem a régi zöldségvon-
alakat támasztották volna föl, 
s nem üvegbe, pléhdobozba 
zárt t e rmékek gyár tásában 
gondo lkod tak , hanem mo-
dem, konyhakész friss zöldsé-
geket szerettek volna előállí-
tani. 

A szabad demokraták sze-
rint a pénzbeli ellátás rendsze-
rét ellenben meg kellene vál-
toztatni, mivel az előterjesz-
tés csak egy új elemet említ, 
a családok úgynevezett adós-
ságkezelési támogatását. Bé-
ki Gabriella meggyőződése: 
ha a parlament jóváhagyja e 
segélyformát , az érdemben 
nem képes javítani a hátralé-
kosok helyzetét. Az SZDSZ 
egy olyan magáncsódtörvény 
megalkotását javasolja, amely 
nem csak a közüzemi díjtar-
tozást felhalmozó családokra 
és az államra hárítaná a fele-
lősséget, de a szolgáltató cé-
gekre is. Az utóbbiaknak is 
érdekük tudniillik, hogy mi-
nél kisebb legyen a kintlévő-
ségük. A szaktárca javaslata a 
probléma orvoslására azért 
nem jó, mert újratermelődik 
a hátralék. 

Béki Gabriel la örvende-
tesnek nevezte, hogy a szo-
ciál is t ö rvény te rveze tben 
rögzítették az ellátottak joga-

nyek érvényesí tése érdeké-
ben a l k o t t u k m e g a t ö r -
vény te rveze tben a „célva-
g y o n " fogalmát ; a javasla t 
lényege az, hogy az ingat-
l a n o k n e m k e r ü l h e t n e k 
magánkézbe . 

- Mi az orvostársada-
lom véleménye a készü-
lő törvényről? 
- Az orvosok, természe-

tes módon, megosztot tak e 
kérdésben. A ket tősség oka 
az, hogy a pályakezdő fia-
talok e lu tas í t ják a patr iar-
c h á l i s , p a r a s z o l v e n c i á n 
a l apu ló , régi r endsze r t . A 
közép- és idősebb generá-
ció viszont, s ez ugyancsak 
megérthető, jobban ragasz-
kodik a megszokot t körül-
mények fönntar tásához. 

- Mikor kezdődhet a 
szegedi egészségügy 
magánosítása, amely-
nek hónapokkal ezelőtt 
megindított folyamatát 
leállították? 
- Csak a törvény megje -

l e n é s e u t á n . A s z e g e d i 
egészségügyi in tézmények 
p r i v a t i z á c i ó s t e r v é t c s a k 
m e g f e l e l ő m ó d o s í t á s o k 
után va lós í tha t ják meg . A 
vál toz ta tások közül a leg-
fontosabb az, hogy az „el-
ső kö rben" kizárólag nonp-
rof i t j e l l egű á ta lak í tás le-
hetséges. 

N y i l a s P é t e r 

park 
Tímár László gazdasági al-

po lgármes te r a pályázat ta l 
kapcso l a tban e l m o n d t a : a 
konzorciumban csak egy le-
hetséges partnerként említet-
ték meg a szöve tkeze te t -
amely mel les leg külön is 
nyújtott be pályázatot - , ám a 
koncepciók ütközése miatt 
végül nem társultak. Az rt. 
azonban nem zárkózik el az 
együttműködéstől , melynek 
formája lehet zöldség- és gyü-
mölcsfeldolgozás is. Hiszen 
olyan agrárgazdasági koncep-
ció van születőben, amely a 
konzervgyári ingatlanokat ter-
melő ipari parkká alakítaná. A 
leendő, állami forrásokkal is 
támogatot t élelmiszer-ipari 
klaszterben a szövetkezet vál-
lalhatna szerepet a termelők, 
beszállítók összefogásában. 

F e k e t e K l á r a 

it. Hiba ellenben, hogy a gon-
dozo t t ak jog i képv ise lő i 
azokban a módszertani köz-
pontokban dolgoznak majd , 
amelyeknek vezetőit a szak-
miniszter nevezi ki. Ilyen ér-
telemben függőségi viszony-
ban lesznek a munkál ta tó-
jukkal , azaz objektíven nem 
tudják képviselni az ellátot-
tak érdekei t . A szabad de-
mokraták inkább az ombuds-
mani hivatalban foglalkoz-
tatnák a szociális gondozot-
tak j og i képv i se lő i t . Béki 
Gabriel la lapunk kérdésére 
azt mondta: abban remény-
kednek, hogy enyhe tél kö-
vetkezik, mert az kisebb ál-
dozatot követel az emberek-
től. A lyukas szocális háló 
ugyanis nem képes megvé-
deni őket, ha nagyon hideg 
van. A képviselő asszony az 
es t i ó r á k b a n a szeged i 
Eö tvös József Szabade lvű 
Társaság rendezvényén vett 
részt. 

B. I . 

Munkatársunktól 
Közel egymillió forint ér-

tékű berendezést, úgyneve-
zett digitális státusrögzítő és 
dokumentáló egységet ado-
mányozo t t a Fabin i Teofi l 
J á n o s K ö z h a s z n ú A l a p í t -
vány a Szegedi Tudománye-
gyetem szemészeti kliniká-
jának. 

A gyengénlá tó és szem-
beteg gyermekek gyógyítá-
sáért és megsegítéséért létre-
hozott alapí tvány, amely a 
hazai s zemésze t a t y j á n a k . 

Fabini Teofil Jánosnak nevét 
v i se l i , e l s ó k é n t a s z e g e d i 
k l in ikának a d o m á n y o z o t t , 
de céljai között szerepel más 
vidéki és fővárosi szemésze-
ti in tézmények támogatása 
is. A számítógéppel vezérelt 
berendezés, amit szerdán az 
a l a p í t v á n y n e v é b e n Siska 
Antal, a Szerencsejáték Rt. 
területi igazgatója adott át, a 
gyermekszemészeti rendelé-
sen a képi d o k u m e n t á c i ó t 
teszi gyorsabbá és korsze-
rűbbé. 

hiszen meghosszabbított nyitvatartással várja 
kedves ügyfeleit, a Szeged Plazaban található 

Közönség Kapcsolatok Irodánk 
mtmkttmiwhoB 8.W - 29, W. 
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Elkerüli a havonkénti bérletvásárlással Járó gondokat, 
ha Szeged helyijárati általános havi bérletjegy 

HELYETT 
október 1-tól érvényes • t déves bérletjegyet 
vásárol 5% kedvezménnyel. 

Béki Gabriella a törvény módosításáról 

Lyukas a szociális háló 

Béki Gabriella: Magáncsődtörvényt javasol az SZDSZ. 
(Fotó: Schmidt Andrea) 


